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Stavebko se změní 
Dříve nebo později. „Státní příspěvek na 

stavební spoření je pro veřejné finance už 
neudržitelný,“ prohlásil ministr financí Eduard 
Janota. „K ozdravení rozpočtu je to naprosto 
nutné, 12 až 14 miliard nenajdete ležet jen tak 
na chodníku,“ dodal. Bytová situace už je 
podle něj „úplně jinde“ než v době, kdy se 
státní podpora spoření na bydlení schválila. 

Tržby letos zachrání leda Ježíšek  
Jak dnes oznámil ČSÚ, maloobchodní tržby 

v říjnu meziročně klesly o 4,7 % (očekávání 
trhu -4,6 %), což je přece jen lepší 
než předchozí zářijový pokles -7,3 % (revido-
váno z -7,6 %). 

Hromadná žaloba 
Na makléřkou firmu Capital Partners podá 

12 klientů hromadnou žalobu o náhradu škody 
za více než 7 mil. Kč kvůli údajnému porušení 
odborné péče obchodníka s cennými papíry. 
Informuje o tom Mladá fronta Dnes. Podle 
deníku je to největší hromadná žaloba na mak-
léřskou firmu v historii Česka. 

V zákaznickém centru i hotovost 
Pražské vodovody a kanalizace, a.s., nabíze-

jí novou službu. V pokladně v zákaznickém 
centru v Dykově 3, Praha 10 Vinohrady si 
budou moci zákazníci, po zaplacení složenky 
za vodné a stočné, vybrat z karty Komerční 
banky hotovost. Jde o službu cash back, která 
je určena držitelům platebních karet Master-
Card, Maestro, MasterCard Electronic, Visa, 
Visa Electron a V Pay vydaných v ČR.  

The Banker rozdával ocenění 
Česká spořitelna obhájila prestižní ocenění 

Banka roku pro ČR v mezinárodní soutěži 
časopisu The Banker: Bank of the Year 2009. 
Stejný titul získala Erste Bank v Rakousku a 
rumunská banka BCR. UniCredit Group zís-
kala sedm prestižních ocenění a stala se nej-
lepší bankou v Itálii, nejlepší bankou ve střed-
ní a východní Evropě a nejlepší bankou  
v Bulharsku. Uspěla i v Chorvatsku, Polsku, 
Turecku a na Ukrajině.  

Týden s odlivem přes 1,3 miliardy korun nepostihl fondy od letošního krušného jara a i tehdy byl 
takový spíš jen výjimkou. Tento nepěkný předvánoční dárek způsobily dva končící zajištěné fondy, 
které klientům „propustily“ 1,5 miliardy korun. S tím ty ostatní nemohly soupeřit ani zdaleka, 
navíc se zas tak moc ani nesnažily. Kromě 230 milionů fondů peněžního trhu se totiž i všechny 
ostatní ponořily do odkupů. 

Trvalky peněžního trhu se opět dostaly 
na forhont, a přestože mají pověst trochu 
povadlou, nové výhonky jsou pěkně 
dužnaté. V příštím roce se můžeme těšit 
i na jejich přísnější členění na „stan-
dardní“ (a ty ostatní), což zpřesní inves-
tiční strategii, duraci atd. Další vznikají-
cí kategorií jsou fondy státních dluhopi-
sů, které budou tyto bondy držet až do 
jejich maturit, čímž se zčásti vyhnou 
kolísání trhů. 

Pojďme se ale blíž podívat do stáje 
zajištěných fondů: ty paradoxně vnášejí 
do fondbyznysu určitou nejistotu, protože stále častěji končí investiční období právě těm velkým 
odstartovaným v letech 2003, kdy byly velmi velmi v módě. Nyní je jejich sláva už jen chabým 
odleskem těchto úspěšných let. Tak či onak a dříve či později – na trh se z nich dostane ještě přes 
60 miliard korun. Jistě, část z nich jistě zamíří opět do zajištěných fondů, ale zatím to vypadá, že 
jen menší část. Kam (pů)jdou ty peníze, můžeme jen spekulovat, podobně jako o té půldruha mili-
ardě z minulého týdne. 

Jejich klienti mohou být spokojeni, i když asi jen někteří – ti, co „utekli“ krizovému poklesu. Ale 
asi budou spokojenější ti, kdo zvolili „zaklikávací“ konstrukce. Tentokrát skončila miliarda korun 
ČSOB světového růstu +6 spuštěného před pěti lety. Klienti dostanou celkový výnos 2,6 % – což 

(Pokračování na stránce 2) 

Nejistota zajištěných fondů 

Jak asi dopadnou dluhopisy pro občany… 
Celkem přijatelný nápad, který od jara občas 

problikne na veřejnost, se spíše zamotává, než 
by se vyjasňoval. Zkušenost USA s touto for-
mou financování státního (vládního) dluhu 
sahá až k občanské válce Severu proti Jihu, 
tedy skoro 150 let. Ostatně tato cesta financo-
vání pomohla rozvinutějšímu Severu v čele 
s Abrahamem Lincolnem tuto válku vyhrát a 
nastartovat hvězdný rozvoj mladých liberálních 
Spojených států. 

Nyní je sice aktuálněj-
ší diskuse, nakolik by se 
měl stát vůbec vměšovat 
do ekonomiky „bypas-
sem“ zadlužování svých 
vlastních občanů, ale  
o věcném řešení „obslu-
hy“ těchto dluhů není 
pochyb. Je standardní, 
běžná, efektivní a tržně 
konformní. Finanční 
trhy lze jistě o něco více a lépe regulovat 
(stanovit pravidla), asi lépe kontrolovat mone-
tární politiku a vývoj měnové zásoby, možná se 
dočkáme i opuštění hypotézy (či dogmatu?) 
efektivních trhů. Dále bychom do měření infla-
ce zřejmě měli počítat i inflaci aktiv atd. 

To ovšem nic nemění na tom, že spready 
nezmizí, že obchod s dluhopisy bez ohledu na 

AUV (alikvotní úrokový výnos) je nesmysl, že 
jedině trh určuje CDS (credit default swap) 
každého dluhopisu. To ostatně vidíme zejména 
nyní v situaci řeckých či španělských bondů. 
Ani vládní dluhopisy nejsou zkrátka bez kre-
ditního rizika. Zatím se také jeví snaha popřít 
základní pravidlo dluhopisového trhu: když 
roste výnos, klesá cena – a naopak. Navíc bu-
doucí vývoj inflace je právě v situaci obřího 

tempa růstu zadlužení 
velkou neznámou. 
Jestli tedy naše minister-
stvo financí touží vy-
myslet nějaké „speci-
fikum“, které má obchá-
zet trh či jen jeho infra-
strukturu, navíc jen 
s desetiletými bondy a 
fixním kuponem, nemů-
že uspět. To šlo realizo-
vat snad před 15 lety 

prostřednictvím RM-Systému, povodňové 
dluhopisy měly zase zcela jinou formu i pod-
mínky. Navíc máme MiFID, který různému 
bastlení ve financích brání. Naštěstí. A argu-
ment, že 20miliardová emise by na poplatcích 
trhu stála 18 milionů, zřejmě nepočítá s tím, že 
umíme počítat: stojí 0,09 % vůbec za řeč? Na 
kolik asi přijde ministerský „systém“? 
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ZE ZAHRANIČÍ 

Výkon ekonomiky ve třetím čtvrtletí meziročně klesl  
Výkon tuzemské ekonomiky ve 3. čtvrtletí klesl v meziročním srovnání o 4,1 %. Uvedl to  Český 

statistický úřad a potvrdil tak svůj předběžný odhad z poloviny listopadu. Ve srovnání s 2. čtvrtle-
tím se však pokles zastavil a HDP v letošním 3. čtvrtletí vzrostl o 0,8 %. Výkonnost ekonomiky, 
měřená objemem vytvořeného HDP, tak nyní odpovídá úrovni z 1. čtvrtletí roku 2007. 

V listopadu přibylo lidí bez práce 
Míra nezaměstnanosti v ČR se po říjnovém po-

klesu vrátila v listopadu na zářijovou úroveň 8,6 %.  
V říjnu byla o 0,1 procentního bodu níže, v listopa-
du před rokem byl podíl lidí bez práce 5,3 %. Údaje 
zveřejnilo ministerstvo práce a sociálních věcí a 
jsou v souladu s očekáváním analytiků. Úřady práce 
ke konci listopadu evidovaly 508 909 nezaměstna-
ných, tedy o 10 149 více než na konci října. Proti 
loňskému listopadu jejich počet vzrostl o 188 610.  

Spotřebitelské ceny v listopadu opět rostly 
Spotřebitelské ceny v listopadu po říjnovém meziročním poklesu o 0,2 % opět rostly, a to  

o 0,5 %. Informoval o tom Český statistický úřad s tím, že tuto změnu ovlivnil hlavně vývoj cen  
v dopravě. V porovnání s říjnem se spotřebitelské ceny zvýšily o 0,2 %. 

MF chce zvýšit objem dluhopisů kvůli schodku rozpočtu 
Ministerstvo financí chce zvýšit limit na vydání dluhopisů kvůli krytí schodku letošního roz-

počtu na 37,7 mld. Kč. Vyplývá to z novely zákona o státním dluhopisovém programu, který na 
svém zasedání 14. prosince projedná vláda. Původně schválený limit počítal s dluhopisy za  
23,6 mld. Kč. Důvodem je navýšení schodku letošního rozpočtu z původních 38,1 mld. na  
52,2 mld. Kč. 

Od roku 2011 se zřejmě zdvojnásobí pojištění bankovních vkladů 
Od roku 2011 se v Česku má zvýšit pojištění bankovních vkladů ze současných 50 tisíc eur na 

100 tisíc eur (cca 2,6 mil. Kč.). Počítá s tím novela zákona o bankách, kterou bude 14. prosince 
schvalovat vláda. Změna vyplývá ze směrnice EU. 

Smlouva o převodu databáze cenných papírů  
Ministerstvo financí a Centrální depozitář cenných papírů uzavřely smlouvu o převodu evidencí 

zaknihovaných a imobilizovaných cenných papírů doposud vedených Střediskem cenných papírů. 
Obě strany tak učinily významný krok k zahájení činnosti centrálního depozitáře. Centrálním de-
pozitářem je akciová společnost, která vede centrální evidenci cenných papírů v České republice, 
přiděluje cenným papírům mezinárodní identifikační označení (ISIN) a provozuje vypořádací sys-
tém. Sloučením registrace investičních nástrojů a vypořádání obchodů s nimi nově umožní více-
stupňovou evidenci, která je běžná v ostatních evropských zemích a přispěje standardizaci českého 
kapitálového trhu. Faktickému zahájení poskytování služeb centrálního depozitáře bude ještě před-
cházet technická příprava členů burzy a ostatních bank či obchodníků s cennými papíry, kteří se 
stanou účastníky centrálního depozitáře. Toto bude trvat řádově několik měsíců. Předpokládaným 
termínem zahájení plnohodnotné činnosti centrálního depozitáře je polovina roku 2010. 

EKONOMIKA 

Vládní program TARP prodloužen 
Až do října příštího roku má být prodloužen 

americký vládní záchranný program TARP. 
Ten byl schválen americkým Kongresem  
v říjnu 2008 a měl skončit již na konci tohoto 
roku. TARP, který byl původně zaměřený 
pouze na podporu bankovního systému, se 
však nevyhnul ostré kritice té části Kongresu, 
jež byla proti záchraně bank použitím peněz 
daňových poplatníků. 

Zákon o regulaci finančních trhů 
Americká Sněmovna reprezentantů v pátek 

11. 12. schválila návrh zákona o regulaci fi-
nančních trhů. Jde o největší změny od Velké 
hospodářské krize 30. let minulého století a 
podle pozorovatelů také o jedno z největších 
vítězství v dosavadním fungování administra-
tivy prezidenta Baracka Obamy. 

Bank of America splatila pomoc  
Bank of America se stala další velkou ame-

rickou bankou, která splatila celou státní po-
moc ve finanční krizi. Největší bankovní sku-
pina v USA oznámila, že vrátila ministerstvu 
financí celý poskytnutý úvěr 45 mld. USD 
(zhruba 786 mld. Kč).  

Británie nemění úrokové sazby  
Měnový výbor britské centrální banky ne-

chal měnovou politiku beze změny. Program 
odkupu aktiv tak zůstává na 200 mld. liber 
(zhruba 5,7 mld. Kč) a základní úroková sazba 
na 0,5 %. 

ECB bude podpůrná opatření  
odbourávat pomalu 

Evropská centrální banka bude nynější opat-
ření na podporu finančního systému odbourá-
vat pomalu a postupně, aby nenarušila trh. 
Před členy Evropského parlamentu to řekl 
prezident ECB Jean-Claude Trichet. Centrální 
banka podle něj také musí mít jistotu, že než 
podpůrná opatření odstraní, nebudou na nich 
komerční banky závislé.  

Hospodářský růst nejbohatších 
ekonomik bude pokračovat 

Hospodářské oživení nejbohatších ekonomik 
světa z nejhlubší poválečné recese bude po-
kračovat, růst v celé skupině G7 však zůstane 
příští rok pomalý. Ekonomové podle měsíční 
ankety agentury Reuters mírně zvýšili odhady 
růstu pro Spojené státy i eurozónu. USA, kde 
naděje na prohloubené oživení vzbudily po-
slední údaje z trhu práce, by měly v příštím 
roce registrovat růst o 2,6 %. Ani u 16 zemí 
eurozóny ekonomové nečekají brzký návrat do 
recese, ekonomika však zde příští rok poroste 
jen o 1,2 %. Pomalost oživení bude dána tím, 
že vlády a ECB budou z ekonomiky stahovat 
rozsáhlé měnové a fiskální stimuly.  

není špatné, i když to dá jen 0,48 % p.a. Ovšem žádné nadšení z takového výnosu zřejmě nehrozí. 
U druhého ukončeného fondu ČSOB Krátkodobého růstu 1 je výsledek lepší, protože byl dlouhý 
jen rok a osm měsíců, takže výnos 2,3 % dá skoro 1,4 % p.a. Navíc vlastně „překonával“ velmi 
drsné krizové období. Ale úročení obyčejných vkladů také ani zdaleka nepřekonal, takže nadšení 
opět žádné. Zkrátka zajištění něco stojí a při pohledu na takový ISČS Sporotrend, který za posled-
ních 5 let vydělal 6,3 % p.a., vidíme, že to jde i jinak. Ovšem ostatní akciové fondy jsou stále ještě 
na pětiletém horizontu v ošklivých ztrátách. Tož jak že je to o tom jednookém králi mezi slepými? 
Závěr může být jen jediný: kdo hledá výnos bez rizika, hledá marně. 

U ostatních fondů jen drobnosti ze zákulisí: dluhopisovým fondům zotavení svědčí, ale jde  
o minulé výkony v situaci, kdy jsme na výnosových minimech! Smíšené fondy postihl 40miliono-
vý odkup nadací a akciové zase 20milionový z ING Českého akciového. Trhy se v týdnu netvářily 
nijak optimisticky (PX klesl o 3,6 %), a jak se projeví nečekaně velký pokles celkového počtu 
žádostí o podporu v USA i pěkný růst tamních maloobchodních tržeb včetně růstu čínské průmys-
lové produkce o 19,2 %, teprve uvidíme. 

(Pokračování ze stránky 1) 

http://www.FPweb.cz


http://www.FPweb.cz                                                                                                                                                                                                        strana 3 

  44/2009 

Země EU slíbily bankám pomoc 
Členské země EU přislíbily záruky a zá-

chranné programy v hodnotě 3,63 bil. eur (asi 
93 bil. Kč), aby pomohly bankám zasaženým 
úvěrovou krizí. Uvedla to Evropská komise. 
Údaj zahrnuje období začátku roku 2008 do 
11. 11. 2009. Vlády EU pomohly např. brit-
ským bankám Lloyds a Royal Bank of 
Scotland, německé Commerzbank, nizozem-
ské ING či belgické KBC poté, co se finanční 
krize loni v září prohloubila. Údaje o letošním 
čerpání pomoci bankami komise neposkytla. 
Loni využily banky pouze 212,2 mld. eur ze 
3,36 bil. eur, jež jim vlády loni slíbily. Vypla-
cená částka odpovídala 1,7 % HDP EU.  

Pomoc pro Dubai World  
Dubajský státní fond poskytl realitní divizi 

Nakheel ze skupiny Dubai World na splácení 
jejích závazků 2,5 mld. USD (asi 43 mld. Kč). 
Řekl to  šéf dubajských financí Abdal Rahmán 
Sálih. Emirát Abú Zabí poskytl finanční po-
moc 10 mld. USD (175,8 mld. Kč) sousední-
mu emirátu Dubaj. Peníze Dubaj využije na 
pomoc problémovému konglomerátu Dubai 
World. Dubaj dodala, že 4,1 mld. USD uvolní 
okamžitě na splacení dluhopisů sukuk konglo-
merátu s datem splatnosti 14. 12. Zbývající 
peníze mají zajistit potřeby Dubai Worlds až 
do konce dubna 2010. 

Plán průmyslových zón v Africe 
Čína chce ve spolupráci se Světovou bankou 

(SB) vytvořit v Africe průmyslové zóny a 
postavit v nich levné továrny. Napsal to brit-
ský ekonomický list Financial Times. Plán má 
Africe pomoci vybudovat průmyslovou zá-
kladnu a zvrátit dosavadní vývoj, kdy klesá 
podíl afrických výrobců na světovém obcho-
du. Záměr má ale i své odpůrce. 

Kuvajt prodal podíl v Citigroup 
Kuvajtský státní investiční fond Kuwait 

Investment Authority (KIA) dokončil prodej 
podílu v americkém bankovním gigantu Citi-
group za 4,1 mld. USD (přes 70 mld. Kč). 
Vydělal tak 1,1 mld. USD (asi 19 mld. Kč). 
Oznámil to fond. KIA koupil podíl začátkem 
roku 2008 ve formě preferenčních akcií, které 
později přeměnil na kmenové. Preferenční 
akcie mají proti kmenovým přednost při vy-
plácení dividend, ale obvykle s nimi nejsou 
spojena hlasovací práva. 

EBRD investuje v Rusku víc  
Evropská banka pro obnovu a rozvoj 

(EBRD) investuje letos v Rusku zhruba 4 mld. 
USD (69,2 mld. Kč), což je o třetinu více než 
loni. Peníze kromě realit a bankovnictví mají 
směřovat do nových technologií, infrastruktu-
ry a energetické účinnosti. Uvedl to prezident 
EBRD Thomas Mirow. Banka také uvažuje  
o spuštění programu v objemu 500 mil. eur 
(12,8 mld. Kč) na podporu malým a středně 
velkým firmám v Rusku. Na něm by EBRD 
spolupracovala s místní státní bankou VEB. 

Banka HSBC omezuje aktivity v České republice 
Česká pobočka britské banky HSBC už nebude poskytovat služby pro běžné klienty. Ti si musejí 

do dvou měsíců převést peníze do jiné banky. HSBC se chce v tuzemsku zaměřit na firemní klien-
telu a investiční bankovnictví. Uvedl to server iDNES.cz. Na českém trhu banka působí od roku 
1997. 

Hypotéka UniCredit Bank bez zpracovatelského poplatku 
UniCredit Bank vychází opět vstříc žadatelům o hypoteční úvěry, kteří se v současné době více 

obávají rizik spojených s nezaměstnaností. Od 1. prosince 2009 přichází po dobu jednoho měsíce  
s nabídkou nulového zpracovatelského poplatku pro klienty, kteří se rozhodnou uzavřít uvěrovou 
smlouvu společně s úvěrovým pojištěním Cardif. „Nulovým poplatkem se snažíme naše klienty 
ještě více motivovat k pojištění svých hypoték,“ komentuje aktuální nabídku Tomáš Drábek, ředi-
tel Segmentového a produktového řízení retailového bankovnictví UniCredit Bank.  

AXA v Česku plánuje internetovou banku  
Pojišťovací skupina Axa plánuje v Česku založit internetovou banku. Spustit by ji měla v prvním 

pololetí příštího roku. S odvoláním na mluvčího Axy Marka Zemana to uvedly Hospodářské novi-
ny. Axa banka se má soustředit na vklady, další podrobnosti o chystaných službách však kvůli 
konkurenci nechce společnost zatím zveřejnit.  

KAPITÁLOVÝ TRH 

Vytěsnění malých akcionářů provedlo 354 podniků 
Vytěsnění malých akcionářů, neboli přechod akcií na jediného majitele, provedlo k letošnímu 

listopadu už 354 tuzemských společností a za akcie jim vyplatily celkem více než 14,35 mld. Kč. 
Vyplývá to z průzkumu agentury Čekia pro týdeník Ekonom. Čísla ale mohou být ještě o něco 
vyšší, Čekia totiž monitoruje údaje pouze z veřejně dostupných zdrojů, informoval server Eko-
nom.cz. „Statistika zahrnuje všechny proběhlé squeeze-outy (vytěsnění), jež jsou zapsány v ob-
chodním rejstříku,“ uvedla Petra Štěpánová z agentury Čekia. „Každý měsíc přibývá několik dal-
ších případů a majoritní vlastníci posilují své postavení,“ dodala.  

ČSOB nabízí nové zajištěné fondy  
ČSOB připravila pro investory do zajištěných fondů dárek pod stromeček. Od začátku prosince 

si mohou rozbalit balíček tří nových zajištěných fondů se zajímavým výnosem. Atraktivní investicí 
může být zejména fond Maximal Invest – ČSOB Prémium 7, který kromě zhodnocení peněz  
s fixním výnosem 3,1 % p.a. nabízí i životní pojištění. Součástí nabídky jsou i fondy ČSOB Fixo-
vaný click 9 a ČSOB Kvalitní akcie 1, u kterého klienti mohou např. ovlivnit růst podkladových 
akcií i svým nákupním chováním. 

Hodnota majetku v podílových fondech stoupne  
Hodnota majetku, který mají Češi uložený v podí-

lových fondech, stoupne do konce roku zhruba na 
232 mld. Kč. Svůj odhad řekl předseda Asociace pro 
kapitálový trh Josef Beneš. Za tři čtvrtletí činila 
hodnota majetku v podílových fondech 227 mld. 
Kč. Za celý rok zřejmě klesne o 22 mld. Kč kvůli 
30miliardovému propadu v 1. kvartále. Nárůst ma-
jetku fondů o 25 % ročně, který byl v letech 2002 až 
2008, se podle Beneše již nikdy nebude opakovat. 
Pro příští rok očekává nárůst o 5–10 %, a to díky 
převaze prodeje podílových listů nad jejich odkupy.  

Nová emise prémiového dluhopisu Garantinvest XII 
Raiffeisenbank na trh uvedla novou emisi prémiových dluhopisů pod názvem Garantinvest XII  

v objemu 100 mil. Kč. Výnos tohoto cenného papíru se bude odvíjet od vývoje indexu českých 
akcií PX. Vyplacený výnos dosáhne 30 % z vývoje indexu pražské burzy za tři roky. Pokud tedy 
např. pražská burza za tyto tři roky posílí o 30 %, výnos cenného papíru dosáhne 9 %. Pokud by 
pražská burza v tomto tříletém horizontu oslabila, klientovi banka vyplatí alespoň jmenovitou hod-
notu dluhopisu. Pro určení výnosu bude rozhodující uzavírací hodnota indexu PX ke dni 19. října 
2012. Minimální výše investice je stanovena na 10 tisíc Kč. Emise je tak určena především pro 
drobné investory. Za prodej ani odkup klient neplatí žádné poplatky.  
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Proaktivní fiskální politika Číny  
Čína v příštím roce zůstane u své proaktivní 

fiskální strategie a patřičně uvolněné měnové 
politiky, aby podpořila ekonomické oživení. 
Uvedla to čínská vláda po výročním zasedání 
k hospodářské politice.Prioritou Pekingu ve 
strategii hospodářského růstu bude podpora 
spotřebitelské poptávky a omezování závislos-
ti na vývozu. Vláda chce proto v rámci refo-
rem usnadnit migrujícím pracovníkům z ven-
kova usadit se ve městech. 

Katastrofy stály pojišťovny  
24 mld. dolarů 

Letošní katastrofy přišly světové pojišťovny 
podle zajišťovny Swiss Re zatím na 24 mld. 
USD. Letošní škody jsou výrazně podprůměr-
né, protože se tento rok zklidnila americká 
sezona hurikánů, napsal server opojisteni.cz  
s odkazem na odborný server Insurance  
Times. Letos dosud stály pojišťovny živelné 
katastrofy odhadem 21 mld. USD. Když se 
připočtou neštěstí, zaviněná lidmi, bude nutné 
připočítat ještě něco okolo 3 mld. USD. 

Nálada investorů se dál zlepšuje 
Nálada investorů a analytiků v eurozóně  

v prosinci rostla již pátý měsíc za sebou a 
stoupla nejvýše od června 2008. Výzkumná 
skupina Sentix oznámila, že její index nálady 
investorů se zvýšil na -5,5 bodu z listopado-
vých minus -7 bodů. 

Visa partnerem OH do roku 2020 
Visa International, dlouholetý partner olym-

pijských her, prodloužila svoji sponzorskou 
dohodu s Mezinárodním olympijským výbo-
rem. Zůstává tak i nadále exkluzivním plateb-
ním systémem OH až do roku 2020. Olympij-
ské hry podporuje již od roku 1986.  

Zemřel Paul Samuelson,  
autor „bible“ studentů ekonomie 

Jeden z klíčových ekonomů 20. století a 
nositel Nobelovy ceny za ekonomii Paul Sa-
muelson zemřel ve věku 94 let. „Paul Samuel-
son proměnil vše, čeho se dotkl: teoretické 
základy svého oboru, způsob, jakým se ekono-
mie vyučuje po světě, étos a vývoj svého od-
dělení, investiční činnost Massachusettského 
technologického institutu a životy svých kole-
gů a studentů,“ uvedla šéfka MTI Susan 
Hockfieldová v prohlášení. 

Nestačí mít jen řidičák 
V loňském roce bylo v ČR vydáno 281 021 no-

vých řidičských průkazů žadatelům o řidičská 
oprávnění, kteří ukončili výuku a výcvik a úspěšně 
vykonali zkoušku. Podle kvalifikovaných odhadů 
Unie autoškol více než 150 tisíc z nich obdrželi 
motoristé, u kterých se jedná o jejich první řidičský 
průkaz. V drtivé většině jde o mladé řidiče ve věku 
od 15 do 35 let. Podle České kanceláře pojistitelů 
(ČKP) je mezi nimi početná skupina těch, kteří 
provozují motorová vozidla bez povinného ručení, za což jim hrozí vysoké sankce a pokuty.  
V horším případě, když s nepojištěným vozidlem způsobí nehodu, pak povinnost splácet 
poškozeným vzniklou škodu, mnohdy i v řádech milionů korun. ČKP proto zahájila osvětu přímo  
v autoškolách. Zorganizovala pro ně, společně s ÚAMK, dva semináře a vytvořila edukační 
materiály – elektronickou brožuru a instruktážní film s tematikou povinného ručení. „Mladí řidiči 
velmi často podceňují rizika spjatá s absencí povinného ručení. Nejen, že čelí nemalým sankcím, 
ale způsobí-li nepojištěným vozidlem škodu, tak mohou třeba až do konce života na tuto svou 
nezodpovědnost doplácet,“ říká výkonný ředitel ČKP Jakub Hradec  

Zájem o majetkové pojištění 
Triglav pojišťovna vyhodnotila speciální akci týkající se majetkového pojištění, kterou zahájila 

začátkem dubna a ukončila v říjnu. Zájem o atraktivní slevu 20 % převýšil očekávání. Měsíc před 
koncem roku eviduje pojišťovna bezmála dvakrát více uzavřených smluv než loni, přičemž takřka 
čtvrtina majetku byla letos pojištěna online. 

Český pitaval – ocenění České pojišťovny a Policie ČR  
Po devíti měsících se do Osravy opět vrátil projekt České pojišťovny a Policie ČR Český pitaval. 

Za pomoc při dopadení pachatele, který chtěl pohlavně zneužít dívku předškolního věku, tento titul 
získal v ostravské budově ČP Zdeněk Fišárek. Stal se už čtvrtým oceněným Pitavalem. První dva 
byli také z Ostravy, třetí tento certifikát obdržel koncem října v Opavě.  

ČMZRB chystá programy pro malé firmy 
Českomoravská záruční a rozvojová banka bude v příštím roce poskytovat podporu malým a 

středním podnikům v rámci čtyř programů, tři z nich budou počátkem ledna vyhlášeny jako nové 
výzvy. Programy by měly umožnit snazší získání bankovních úvěrů minimálně za 8–9 mld. Kč. 
Letos zatím získalo v rámci činnosti ČMZRB záruky za provozní i investiční úvěry 746 podnikate-
lů, a to za 5,7 mld. Kč. Banka přitom odhaduje, že za celý rok se bude výše záruk malým a střed-
ním podnikům pohybovat kolem 6 mld. Kč.  

UniCredit Bank nabízí SEPA inkaso  
UniCredit Bank je zatím jediná banka v ČR, která svým klientům od listopadu poskytuje zcela 

novou službu v bezhotovostním platebním styku – SEPA inkaso (SEPA Direct Debit). Banka nyní 
svým klientům umožňuje platit inkasem z jednoho eurového účtu v 32 evropských zemích. 

Mimořádná splátka 10 % – nová služba Hypoteční banky 
Hypoteční banka zavedla novou službu s názvem Mimořádná splátka 10 %. Ta umožní klientům 

u úvěrů s fixací úrokové sazby na 10 let jednou ročně předčasně splatit až 10 % z aktuálního zů-
statku jistiny úvěru bez speciálního poplatku. Služba se sjednává spolu s uzavřením smlouvy  
o hypotečním úvěru a její sjednání je promítnuto do mírného navýšení úrokové sazby. Na miliono-
vé hypotéce se splatností 30 let se služba promítne v navýšení měsíční splátky o 63 Kč.  

Za kartu zaplatíte až o pětinu víc  
Sedm tuzemských bank zdražilo poplatky související s platebními kartami. Reagovaly tak na 

nový zákon o platebním styku, který neumožňuje vybírat poplatky za zablokování odcizené či 
ztracené karty. „Lidé, kteří kartu využívají celý rok, tedy naprostá většina klientů, tak zaplatí ročně 
až o pětinu více než dosud,“ řekl provozovatel webu BankovniPoplatky.com Patrik Nacher. 

Zajistěte si předplatné časopisu  
FP-finanční poradce na rok 2010!  

Objednávejte na  
http://predplatne.economia.cz . 
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